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Události ve světě 

 
Tento přestupný rok začal pátkem a končil sobotou. Opět to byl rok, kdy média 

informovala především o tragických událostech, jakými byly teroristické útoky, 

jejichž oběťmi se stali nic netušící občané, nebo přírodní katastrofy. Ukázalo se 

také, jak velkou moc média mají. Zatímco v roce 2015 uveřejňovala denně zprávy 

o migrantech, v roce 2016 bylo takových zpráv velmi málo a my jsme mohli nabýt 

dojmu, že se situace zlepšila. Migrace ale pokračovala. Hlavně do Itálie směřovali 

uprchlíci – asi 171 000 — ze severní Afriky, ve Středozemním moři se jich 3 800 

utopilo. 

12. ledna zahynulo při bombovém útoku v Istanbulu 10 osob, z toho 9 Němců. 

12. února se vůbec poprvé v dějinách setkala hlava katolické církve, papež 

František, s patriarchou Kirillem, hlavou ruské pravoslavné církve. Stalo se tak na 

Kubě. Po skončení rozhovoru vydali společné prohlášení, v němž vyzvali 

mezinárodní společenství k přijetí opatření na záchranu křesťanů v krizových 

oblastech. 

Z části Indického oceánu a Pacifiku bylo 9. března pozorovatelné úplné zatmění 

Slunce. 

17. února a 13. března došlo v turecké Ankaře k teroristickým útokům, při nichž 

zahynulo 28 a 37 osob.  

Dva sebevražední útočníci zaútočili 22. března na letišti Zaventem v Bruselu a ve 

stanici metra Maelbeek. Útoky si vyžádaly 32 obětí a 340 zraněných. 

21. dubna se britská královna Alžběta II. dožila devadesáti let. I když část 

panovnických povinností přenesla na syna Charlese a vnuka Williama, loni stihla 

306 oficiálních akcí v Británii a 35 v zahraničí včetně státních návštěv Německa 

a Malty. A i když počet jejích poddaných poklesl, pořád ještě stojí formálně v čele 

16 států. 

1. června byl ve Švýcarsku otevřen Gotthardský tunel — nejdelší železniční tunel 

na světě měří 57 km. Cestu ze severu Evropy na jih zkrátí o hodinu. Celkové 

náklady dosáhly 11 miliard Eur. 

2. června postihly Bavorsko a Francii povodně, do 4. června byl kvůli nim uzavřen, 

pařížský Louvre. 

23. června proběhlo ve Velké Británii referendum o setrvání v Evropské unii. 

V médiích se pro hlasování v referendu vžil pojem brexit. Pro odchod z EU 
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hlasovalo 51,9 %, pro setrvání se vyslovilo 48,1 %. Pro setrvání 100 % hlasovali 

obyvatelé Skotska a Severního Irska. Rozhodnutí Britů zaskočilo většinu politiků 

evropských zemí. Premiéři, ministři zahraničí a prezidenti zemí Evropské unie 

hovořili o tom, že výsledek britského referenda musí být podnětem k reformám 

Evropské unie. Bezprostředně po zveřejnění výsledků referenda se objevily i 

názory, že by se mělo opakovat, protože mnozí Britové byli najednou vzniklou 

situací zaskočeni a překvapeni. EU vyzvala Velkou Británii k jednání, předpokládá 

se, že vystoupení z EU bude otázkou několika let. Britský premiér David Cameron 

kvůli výsledkům referenda na podzim rezignoval.  

28. června si útok tří sebevražedných atentátníků v Istanbulu vyžádal 44 obětí, 230 

osob bylo zraněno, zemřeli i tři útočníci. Způsob provedení podle celé řady 

komentářů ukazuje na islámské radikály. 

14. července – v den, kdy Francie slavila státní svátek – dobytí Bastily — vjelo do 

davu lidí v městě Nice nákladní auto. Na místě zůstalo 85 mrtvých včetně útočníka, 

kterým byl Francouz tuniského původu, a 300 zraněných. Francouzská vláda 

vyhlásila třídenní státní smutek.  

V době mezi 18. — 24. červencem došlo ke čtyřem útokům v Německu, které si 

vyžádaly 10 obětí a 42 zraněných. 

Kolem půlnoci 15. července se pokusila část turecké armády odstranit prezidenta 

Erdogana. Prezident vyzval své příznivce, aby vyšli do ulic a společně s jemu 

věrnými vojáky pokus o převrat krvavě potlačil ještě během noci a získal zpět 

kontrolu nad situací. Zahájil mohutné čistky, které se dotkly více než sta tisíc lidí 

z armády, školství, médií a soudnictví. 

6. srpna byly v brazilském Rio de Janeiro zahájeny Letní olympijské hry. Čeští 

sportovci byli velmi úspěšní. Zlatou medaili vybojoval v judu Lukáš Krpálek, 

stříbrné medaile získali veslař Josef Dostál (rychlostní kanoistika) a cyklista 

Jaroslav Kulhavý (cross-country). Bronzovými medailisty se stali skifař Ondřej 

Synek, vodní slalomář Jiří Prskavec, oštěpařka Barbora Špotáková, posádka 

čtyřkajaku Havel, Trefil, Dostál a Štěrba, tenistka Petra Kvitová v singlu, tenistky 

Lucie Šafářová a Barbora Strýcová ve čtyřhře, ve smíšené čtyřhře Radek Štěpánek 

a Lucie Hradecká. 

25. srpna vyšla zpráva, že vědci Evropské jižní observatoře (ESO) pomocí 

obrovských teleskopů a supermoderních přístrojů objevili důkazy existence 

planety, na níž by mohl být život. Jde o nejbližší planetu tohoto typu vůči našemu 
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Slunci — je vzdálena něco málo přes čtyři světelné roky. Planeta označená Proxima 

b obíhá kolem malé hvězdy jménem Proxima Centauri. Je o málo hmotnější než 

Země a na jejím povrchu by mohly panovat podmínky vhodné pro existenci vody 

v kapalném stavu. 

25. srpna navštívila Českou republiku německá kancléřka Angela Merkelová. 

Jednala s prezidentem Milošem Zemanem i předsedou vlády Bohuslavem 

Sobotkou. 

Jednou z nejdůležitějších událostí roku byla volba amerického prezidenta 9. 

listopadu. Volební kampaň dvou kandidátů — Hillary Clintonové (Demokratická 

strana) a Donalda Trumpa (Republikánská strana) — byla velmi vyhrocená, oba 

kandidáti se v jejím průběhu uráželi, napadali… Vítězství Donalda Trumpa bylo 

velkým překvapením, Amerika byla v šoku, i několik dní po vyhlášení výsledku se 

Trumpovi odpůrci scházeli na demonstracích, aby vyjádřili své rozhořčení nad 

Trumpovým vítězstvím. 

14. listopadu se Měsíc přiblížil k Zemi o 27 591 km blíž, mohli jsme sledovat 

největší úplněk od roku 1948. Do stejné vzdálenosti (či blízkosti) se Měsíc dostane 

opět až v roce 2034. 

26. listopadu zemřel ve věku 90 let vůdce kubánské revoluce a dlouholetý 

prezident Fidel Castro. Oznámil to jeho mladší bratr Raúl, který Fidela v roce 

2006 vystřídal v čele země. Kubánské úřady následně vyhlásily pietní smutek.  
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Události v ČR 
 

1. března zůstaly tisíce domácností po vydatném nočním sněžení bez dodávek 

elektřiny. Těžký mokrý sníh způsobil během noci a nad ránem také komplikace na 

řadě silnic a železničních tratí. 

4. března ukončila vzájemná dohoda několikaleté spory mezi Pražským hradem a 

římskokatolickou církví. Obě strany podepsaly za přítomnosti prezidenta Miloše 

Zemana a kardinála Dominika Duky majetkové vyrovnání. Metropolitní kapitula 

získá budovu Nového proboštství, jednoho z novogotických Mockerových domů a 

Náboženská matice klášter svatého Jiří. Vedle toho církev získá i kostel Všech 

svatých, o němž se memorandum podepsané v roce 2015 nezmiňovalo. Církev se 

naopak vzdá dalších nároků na další hradní nemovitosti. Získala tak pětinu původně 

požadovaných domů. 

Sněmovna schválila povinný rok v mateřské škole i jednotné přijímací zkoušky na 

střední školy. Povinná maturita z matematiky by se po mnoha letech odkladů měla 

stát realitou od školního roku 2020/2021. Již od roku 2017 by měly být zavedeny 

jednotné přijímací zkoušky na střední školy. Další novinkou je zavedení povinného 

posledního roku mateřské školy od školního roku 2016/2017. Podle ministerstva 

školství to umožní, aby si i děti ze sociálně znevýhodněného prostředí osvojily 

návyky, s nimiž se posléze setkají na základní škole. Od roku 2020 by pak měly 

mít nárok na místo ve školce i dvouleté děti.  

Na 14. dubna připadl letos Velký pátek, který je součástí velikonočních svátků a je 

dnem ukřižování Ježíše Krista. Velikonoční Velký pátek byl v ČR státním svátkem 

až do jeho zrušení v roce 1951. Do kategorie "ostatní svátky" byl s platností od roku 

2016 znovu schválen. 

Ve dnech 28. - 30. dubna byl v České republice na návštěvě čínský prezident Si 

Ťin-pching. V pondělí krátce před 13:45 přistálo v Praze na Letišti Václava Havla 

letadlo čínského prezidenta Si Ťin-pchinga. Prezident s početnou delegací se setkal 

s nejvyššími ústavními činiteli. S prezidentem Zemanem mimo jiné podepsali 

smlouvu o strategické spolupráci. Podepsána byla také memoranda o porozumění 

v oblasti průmyslu, dopravy, zdravotnictví nebo školství. Jako vůbec první 

návštěva prezidenta komunistické Číny v Česku vyvolala i protesty veřejnosti. 
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1. května vstoupila v platnost novela zákona o dani z příjmů, která zvyšuje daňové 

zvýhodnění na druhé dítě o stokorunu měsíčně, na třetí a další dítě o 300 korun 

měsíčně. Daňové slevy budou platit zpětně od začátku roku 2016. Pro rodiny 

s jedním dítětem předloha výši zvýhodnění nemění. Daňové zvýhodnění u jednoho 

dítěte zůstává na 13 404 Kč ročně. U druhého dítěte stoupne od ledna 2016 ze 

současných 15 804 korun na 17 004 korun ročně a u třetího a dalšího dítěte z 

17 004 Kč na 20 604 Kč ročně. 

12. května odemklo sedm držitelů klíčů ve čtvrtek odpoledne po třech letech 

komoru s českými korunovačními klenoty v katedrále sv. Víta. Hrad je vystavil ve 

Vladislavském sále na oslavu letošního 700. výročí narození císaře a krále  

Karla IV. 

22. června schválila vláda návrh evropské směrnice o obalech. Podle ní od roku 

2018 nebudou v obchodech zdarma igelitové tašky. Zdarma dostane zákazník 

pouze mikrotenové sáčky, do nichž se dává pečivo, ovoce a zelenina. Ministr 

životního prostředí poznamenal, že i tak každý člověk spotřebuje ročně 200 až 250 

takových tašek. Pokládá to za „astronomická“ čísla, která by se měla snížit. 

28. června zrušil Ústavní soud část zákona o registrovaném partnerství. Lidé žijící 

v registrovaném partnerství mají teď možnost osvojit si dítě.  

Od 1. července 2016 je v databázích OSN překlad krátkého názvu naší republiky 

Česko uveden jako Czechia. Standardizace názvu Česko proběhla již v roce 1993, 

jazyková správnost byla potvrzena Ústavem pro jazyk český. Na oficiálním názvu 

státu se nic nemění. Zastáncem názvu Czechia je např. prezident republiky Miloš 

Zeman. 

21. srpna skončila panikou návštěvníků pražského Staroměstského náměstí 

a policejním zásahem odpoledne akce Iniciativy Martina Konvičky (IMK), jejíž 

účastníci na místo přijeli v džípu s vlajkou tzv. Islámského státu a převlečení za 

arabské bojovníky začali střílet do vzduchu. Policie je podezírá ze spáchání 

trestného činu šíření poplašné zprávy. „Já jsem z Belgie a říkám vám, že je to velmi 

nebezpečné,” řekl ČTK jeden z turistů, kteří byli vystoupením šokováni a dali 

najevo překvapení, že se něco takového v České republice vůbec může na veřejném 

prostranství odehrát.  „Paniku jsme nešířili, ale hráli jsme absurdní divadlo. Byl to 
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happening, umění,” míní Konvička. Podobných akcí vydávajících se za umělecké 

dílo bohužel u nás přibývá. Je s podivem, že organizátoři nebyli nijak potrestáni. 

8. září padla ve Sportce největší výhra v letošním roce a celkově druhá největší 

výhra v historii této hry. Sázející z Ústecka si díky výhře v Superjackpotu odnese 

přes 200 miliónů korun. 

12. září se konal pohřeb Věry Čáslavské, bývalé československé sportovní 

gymnastky, sedminásobné olympijské vítězky a nejúspěšnější české sportovkyně 

historie, která zemřela ve věku 74 let.  Veřejnost se s ní rozloučila v Národním 

divadle.  

7. a 8. října se konaly volby do krajských zastupitelstev. Ovládlo je hnutí ANO, 

které zvítězilo v 9 krajích, ČSSD ve dvou, jednu výhru mají KDU-ČSL a Starostové 

pro Liberecký kraj. K volebním urnám se dostavilo pouze 34 % voličů. 

V Olomouckém kraji byly mandáty ke dni 9. 10. rozděleny následovně: ANO — 

16, ČSSD — 9, KSČM — 7, Koalice pro Olomoucký kraj + Starostové — 7, 

Starostové pro Olomoucký kraj — 6, ODS — 5, Koalice Svobody a přímá 

demokracie — 5. 

Prezident Miloš Zeman 26. prosince v tradičním projevu na závěr roku 

konstatoval, že lidé mají důvody k radosti. Připomněl prosperující ekonomiku, 

rostoucí mzdy i nízkou nezaměstnanost. Kritizoval naopak nízké veřejné investice, 

nesmyslné dotace i některé sociální dávky. Upozornil i na spojitost migrační krize 

a zhoršené bezpečnostní situace v Evropě. V následujících dvou letech by proto 

podle něj neměli být v rámci přidělených kvót do ČR přijímáni žádní migranti. 
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Obecní úřad 
 

Členové zastupitelstva byli zvoleni v roce 2014. 

 

Starosta                           Ing. Jaroslav Dvořák 

1. místostarosta               Miloslav Antl 

2. místostarosta               Ing. Libor Blaťák 

člen zastupitelstva           Ing. Naděžda Krejčí 

                                          Petr Niessner 

                                          MUDr. Pavla Hluší 

                                          Ing. Vilém Koníček 

                                          Roman Piňos 

                                          Ing. Jozef Novák 

Kontrolní výbor:         

Ing. Jozef Novák, Petr Rosmaník, Jana Mlčochová 

Finanční výbor:             

Petr Niessner, Lucie Přikrylová, Martin Skácel 

Výbor pro výstavbu obce a dopravu: 

Ing. Libor Blaťák, Zdeněk Filip, Milan Horyl, Jiří Macoun 

Výbor pro kulturu, sport a práci se zájmovými složkami: 

Miloslav Antl, Ing. Tomáš Dostál, Mgr. Dana Dostálová, Milan Krejčí, Petr 

Pokorný 

Výbor pro životní prostředí a zemědělství: 

Ing. Naděžda Krejčí, Radovan Bajgar, Darja Perůtková 

Výbor pro občanské záležitosti: 

MUDr. Pavla Hluší, Mgr. Jana Mádlová, Mgr. Iveta Šutová 

Výbor pro školství a mládež: 

Ing. Vilém Koníček, Mgr. Radka Dudová 

Výbor pro zaměstnanost a služby: 

Roman Piňos, Pavel Perůtka, Jiří Petr 

Zaměstnanci OÚ 

účetní, pokladní              Jana Svobodová 

účetní                                      Iveta Vyroubalová 

stavební práce                            František Karger, Vítězslav Horáček 
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                                                   Jaroslav Čtvrtlík 

Smlouvu o pracovní činnosti mají s OÚ uzavřenou: 

 

uklízečka                                         Zdenka Slehová 

knihovnice                                       Jarmila Dostálová 

IT                                                     Ing. Petr Procházka 

uklízečka a topička DPS                 Raisa Kočí 

údržba zeleně                                  manželé Švecovi 

                                                         Věra Modráková 

                                                         Božena Hubáčková                                                          

 

Během kalendářního roku se uskuteční šest veřejných zasedání obecního 

zastupitelstva, podle potřeby svolává starosta obce zasedání mimořádné. Na 

programu jsou vždy pravidelné body jednání – zpráva o činnosti obecního úřadu, 

plnění usnesení, pak část týkající se aktuálních věcí a diskuse. Lze konstatovat, že 

o to, jak zastupitelé v průběhu roku pracují, se zajímají téměř vždy titíž občané. 

Výjimku tvoří zasedání, při nichž se projednává problematika týkající se místa 

bydliště konkrétních osob. To je pak účast větší, občas se však stane, že občan 

vydrží na zasedání, dokud se neprojedná „jeho problém“ a poté zasedací místnost 

opustí. Jistě, je to jeho právo, ale zároveň to můžeme chápat jako vyjádření jeho 

postoje ke starostem či problémům ostatních. 

 

Únorové zasedání projednalo jako jeden z hlavních bodů účetní uzávěrku a 

hospodaření v roce 2015. Odsouhlaseno bylo vytvoření pěti pracovních míst pro 

uchazeče evidované Úřadem práce v Olomouci. Od Úřadu práce získala obec na 

jednoho uchazeče částku až 14 tis. Kč (hrubá mzda je u této částky cca 10-11 

tis./měs.). Zasedání zastupitelstva se účastnil i pan Roman Adami, jednatel 

společnosti Wanzl, který spolu se starostou Jaroslavem Dvořákem podal informace 

o zamýšleném rozšíření firmy a jeho dopadu na život v obci. Již několikrát 

zastupitelé projednávali, jak řešit likvidaci odpadu. Nabízela se spolupráce 

s okolními obcemi, uzavření smluv s firmami, nic z toho se však z nejrůznějších 

důvodů nerealizovalo. Proto obec uvítala možnost pronajmout si plochu a umístit 

kontejnery na velkoobjemový odpad, kovošrot, elektroodpad na prostranství firmy 

Kontejnery Müller s.r.o. Na tomto zasedání byla smlouva schválena. V diskusi se 
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hovořilo o případném progresivním navýšení cen vody, o zásobování vodou 

v letním období. 

Únorové zasedání mělo i jednu zajímavost – bylo to 9. zasedání, konalo se 9. února, 

účastnilo se všech 9 zastupitelů a přišlo 19 hostů. Pouze čas zahájení neobsahoval 

devítku, začátek byl v pravidelných 18 hodin. 

 

10. zasedání se konalo v dubnu a projednalo kromě jiného žádost Zemědělského 

družstva Hněvotín o souhlas obce k občasnému průjezdu zemědělské techniky přes 

pozemek, na kterém se nachází nově vybudovaná Fit stezka. Zastupitelé žádost 

zamítli vzhledem k vynaloženým investicím a ke skutečnosti, že zemědělci mají na 

obdělávané pozemky přístup ze všech ostatních stran. Pro neefektivnost byl zrušen 

autobusový spoj linky č. 723, který odjížděl z Olomouce v 15.55 a z Hněvotína zpět 

v 16.17 hod. Důležité byly také informace o dění v obci před soutěží Vesnice roku 

Olomouckého kraje 2016, do níž se Hněvotín opět přihlásil. V diskusi se hovořilo 

o zrušení úhrady nájmu pro zájmové kroužky dětí, o neukázněnosti rodičů 

parkujících ráno u základní školy a o typickém nešvaru – pálení nevhodných paliv 

a plastů v době topné sezony.  

 

11. zasedání proběhlo v červnu a schválilo příspěvky na činnost složek (viz 

přehled), nákup vozidlo Dacia Duster se závěsným zařízením a přívěsným vozíkem 

v ceně do 280 000 Kč. Dále bylo schváleno vyhlášení zakázek malého rozsahu na 

revitalizaci části Malý Klupoř a na výměnu kotlů a ventilů v budově základní školy. 

Naopak zastupitelé nesouhlasili se zřízením obecní policie v Hněvotíně, která by 

působila v součinnosti s okolními obcemi. 

 

12. zasedání se konalo v srpnu. Jednalo se o probíhající rekonstrukci bytů v Domě 

s pečovatelskou službou, dotazy a připomínky se v diskusi týkaly očekávané 

revitalizace Malého Klupoře a samozřejmě také účasti Hněvotína na celostátním 

finále soutěže Vesnice roku v Luhačovicích, především organizačních záležitostí. 

 

13. zasedání se v říjnu zabývalo schválením rozpočtu ZŠ a MŠ Hněvotín a 

rozpočtem obce na rok 2017, v němž došlo oproti minulému roku k navýšení o 2 

miliony korun. Rozpočet musí být vyrovnaný s předpokládanými příjmy a výdaji 

v celkové výši 28, 7 mil. Kč. Návrh byl do 6. prosince vyvěšen pro případné 
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připomínky na úřední desce. Zastupitelé také projednali nařízení vlády k úpravě 

odměn zastupitelů a odhlasovali stanovené navýšení o 4 %. 

Poslední veřejné zasedání roku 2016 bylo v pořadí 14. a konalo se 6. prosince. Byl 

schválen rozpočet ZŠ a MŠ Hněvotín na rok 2017 ve výši 2 388 000 Kč, dotace 

10 000 Kč pro pečovatelku organizace Sociální služby pro seniory Olomouc, která 

pečuje o 14 hněvotínských občanů, poskytnutí dotace TJ FC Hněvotín, z.s. 300 000 

Kč na rekonstrukci sociálního zařízení šaten. 

 

V roce 2016 byly poskytnuty rozhodnutím zastupitelstva tyto dotace: 

 

*10 000 Kč     Spolek Čechů z Volyně 

*10 000 Kč     Farní úřad Hněvotín 

*45 000 Kč     TJ FC Hněvotín na oslavy 65. výročí založení oddílu 

 *5 000 Kč      Startovné na Soutěž dračích lodí 

*400 Kč          Příspěvek každému účastníkovi tábora spolku ProVás  

*8 000 Kč       Příspěvek Středomoravskému klubu automobilistů a motocyklistů 

Olomouc 

                       na pořádání XIX. ročníku Hanáckého okruhu dne 23. 7. 2016 

*5 000 Kč      Hospic na Svatém Kopečku 

 

Za vítězství v soutěži Vesnice roku Olomouckého kraje 2016 přijala obec finanční 

dar ve výši 100 000 Kč. Z této sumy byly poskytnuty další dotace, které si spolky 

mohou čerpat až do konce října roku 2017: 

*15 000 Kč    3 oddíly mládežnické kopané 

*10 000 Kč    2 oddíly mladých hasičů 

*10 000 Kč    2 oddíly DMM Vlčata 

*15 000 Kč    3 oddíly mažoretek 

*10 000 Kč    skupina BABA 

 

Veřejných zasedání se v roce 2016 zúčastnilo 96 hostů čili v průměru 16 na jednom 

zasedání. 
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Obyvatelstvo 
 

V úvodu této kapitoly je statistický přehled o pohybu obyvatel v Hněvotíně v roce 

2016 

měsíc přistěhování narození odstěhování úmrtí Celkem 

 

leden 13 2 -4 -1 1773 

únor 2 1 -6 -3 1767 

březen 2 2 -2 0 1769 

duben 5 0 -3 0 1771 

květen 11 2 -3 -1 1780 

červen 4 2 -3 -1 1782 

červenec 3 1 -2 0 1782 

srpen 5 2 -4 -1 1784 

září 5 3 0 0 1792 

říjen 1 1 -5 -2 1787 

listopad 0 4 0 0 1791 

prosinec 2 1 -6 0 1788 

 

celkem 54 20 -38 -11 1788 

 

Pokud jde o věkové zastoupení, pak nejpočetnější je skupina ve věku 40–49 se 167 

ženami a 185 muži, na druhém místě je skupina 6–17 let se 142 ženami a 130 muži, 

třetí pak kategorie 30–39 let se 130 ženami a 132 muži. V Hněvotíně žijí také 4 

ženy a 1 muž ve skupině 90–99 let. 

 

V roce 2016 se narodilo 20 dětí, 10 chlapců a 10 děvčat: 

 

Michael Blanař   Sofie Banasinská        

Jan Havlena  Emily Dostálová 

Tobias Hejtman Amélie Flášarová 

Kevin Koláček Alice Furchová 

Robin Kravčík Lilien Hlaváčková 

Ondřej Lepař Lisa Kodera 

Radomír Palánek Lucie Kratochvílová 

Patrik Psota Gabriela Marcineková 

Zachar Romaniv Nikol Psotová 

Robin Vymětal Ester Slehová 
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V roce 2016 zemřeli tito spoluobčané: 

 

František Karger 88 let František Jurenka             82 let            

Radomil Zapletal 87 let Miroslav Švach                66 let    

Jiří Holinka 70 let Vincent Krupáš                76 let 

Josef Křížek 77 let Zbyšek Fischer                47 let 

František Ides 59 let David Žák                        37 let 

Jiřina Lepařová 91 let  
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Služby v obci 
 

Obec Hněvotín je velmi dobře dostupná hromadnou dopravou. Jezdí sem spoje 

linky Olomouc — Slatinice, Olomouc — Čechy pod Kosířem, Olomouc — Lutín 

a Lutín — Těšetice.  Odpolední spoj linky 723 (Olomouc – Hněvotín) byl však pro 

malý počet cestujících zrušen. Cena plného jízdného do Olomouce činí 21 Kč, 

jízdenka platí 60 minut a je platná i v Městské hromadné dopravě v Olomouci. 

 

Zdravotní péči zajišťuje MUDr. Jiří Novák, praktický lékař pro dospělé, a dětský 

lékař MUDr. David Vydra. Své ordinace mají v budově kulturního domu. 

 

V Domě s pečovatelskou službou je k dispozici 16 bytů. Jejich obyvatelům 

zajišťuje služby firma Sociální služby pro seniory z Olomouce. Kromě jiného má 

na starosti i dovoz obědů, které připravuje školní jídelna ZŠ. 

 

V obci jsou dvě prodejny potravin a smíšeného zboží – Konzum a Smíšené zboží, 

Řeznictví U Všetičků, prodejna Průmyslové zboží, restaurace Na Hřišti, další 

restaurace v kulturním domě a až do března si občané mohli nakoupit základní 

potraviny i ve Večerce u autobusové zastávky. Poté byla prodejna zrušena.  

 

Kosmetické služby nabízí paní Petra Dostálíková. 

 

Knihovnu vede paní Jarmila Dostálová, otevřeno bývá vždy v úterý od 16 do 19. 

30 hodin. V knihovním fondu je beletrie i literatura naučná pro děti a dospělé, 

knihovna neodebírá žádný časopis. V roce 2016 se zaregistrovalo 92 čtenářů, 

celkem jich je 257. Během roku přišlo do knihovny 595 čtenářů, kteří si vypůjčili 

celkem 1921 knih. Při obměně knihovního fondu nabídla vedoucí knihovny 

čtenářům staré knihy ke koupi. Zájem však byl velmi malý, proto byl zbytek 

darován jednomu domovu důchodců. 

Kromě výpůjček a doplňování fondu se knihovnice věnuje i osvětové činnosti, k níž 

patřilo i 5 besed o knihách a jejich autorech s dětmi mateřské a základní školy, 

beseda o Indonésii uspořádaná společně s organizací ČČK v Hněvotíně a 

seznámení s novými knihami pro děti ze čtenářského kroužku ZŠ. V době, kdy děti 

věnují hodně času hrám na počítači nebo tabletu a komunikaci s okolním světem 

přes mobilní telefon (označovaný přívlastkem chytrý), je každý takový počin 

chvályhodný. To si uvědomují všichni, kdo s dětmi pracují a sledují, že žáci 

českých škol zaostávají ve schopnostech čtení s porozuměním. I proto vznikají 

nejrůznější iniciativy na podporu čtenářských dovedností, nejznámější je akce Celé 

Česko čte dětem, která byla založena v roce 2006.  
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V té souvislosti stojí za to uvést čísla o vydávání knih v České republice. V roce 

2016 vyšlo u nás celkem 17 815 nových knižních titulů, tedy téměř 71 každý 

pracovní den. Zhruba polovina se dostane na pulty prodejen, ostatní jsou skripta, 

statistiky, účelové tiskoviny apod. Podle odhadu ISBN existují v ČR zhruba čtyři 

tisíce aktivních nakladatelských subjektů, privátních i státních.  
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Výstavba v obci 
 

Občané, kteří procházejí obcí, stačí určitě zaregistrovat, jak se mění prostředí, 

v němž žijeme. Ti, kteří se bohužel vracejí pozdě ze zaměstnání, nebo projíždějí 

pouze pravidelnou trasou, se pak mohou o novinkách dovědět ze Zpravodaje obce 

nebo z podrobných informací místostarosty Ing. Blaťáka na veřejných zasedáních 

obecního zastupitelstva. A bývá to opravdu bohatý seznam.  

Vzhledem k poměrně příznivému počasí bylo možné již na začátku roku 2016 

zahájit tyto práce:  

* úprava chodníků a obrubníků v ulici před Mertovým 

* základy stavby altánu ve školní zahradě 

* úpravy podkrovních bytů v Domě s pečovatelskou službou 

 

S příchodem jara pokračovaly pak následující akce: 

* pokládka asfaltového koberce v ulici před Mertovým 

* dokončení stavby altánu ve školní zahradě (102 257,-- Kč) 

* rekonstrukce sochy sv. Floriána  (233 856,-- Kč) 

* stanoviště pro kontejner u hřbitova 

* přeložka nadzemního vedení přípojky do izolovaného kabelu – hasičská 

zbrojnice 

* dokončení instalace kontejnerů na velkoobjemový odpad v areálu firmy 

Kontejnery 

   Müller 

* přípravné práce pro víceúčelové hřiště  

* stavba malé tribuny a střídačky na hřišti FC (184 004,-- Kč) 

* úprava dvora v mateřské škole 

* demolice části hřbitovní zdi  

* šatny a udírna na hřišti FC (2 566 540,-- Kč) 

* workoutové hřiště  (94 937,- Kč náklady OÚ) 
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Po akcích spojených s účastí v soutěži Vesnice roku Olomouckého kraje 2016 a 

účastí v celostátním kole se od září opět naplno stavělo, instalovalo, budovalo: 

 

* výměna plynových kotlů ve škole 

* dokončení nové zídky na západní straně hřbitova – ve spolupráci s Farním 

úřadem v 

   Hněvotíně   

* zahájení rekonstrukce Malého Klupoře 3 484 708,-- Kč 

* veřejné osvětlení – Malý Klupoř (244 991,-- Kč) 

 

Je toho opravdu hodně a je příjemné slyšet od návštěvníků Hněvotína, např. 

delegace slovenských starostů, či členů komise soutěže Vesnice roku, nebo i 

neoficiálních hostů, že obdivují upravené ulice, čistotu i výzdobu. Doufáme, že to 

dokážou ocenit i sami občané Hněvotína, vedení obce totiž považuje za prvořadou 

především spokojenost místních. 
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FIRMY 

 
WANZL 

V roce 2016 oslavila firma Wanzl 25. výročí od svého založení v České republice, 

rozšířila se o nově postavenou výrobní halu, k datu 31. července evidovala 

v zaměstnaneckém poměru celkem 312 pracovníků. Ve firemním časopise 16/2016 

je uveden počet zaměstnanců podle místa trvalého bydliště: 

 

Hněvotín 

 

31 

 

Třebčín 

 

7 

 

Lutín 

 

20 

 

Prostějov 

 

12 

 

Olomouc 

 

92 

 

Plumlov 

 

7 

 

Olšany 

 

 

7 

 

Praha 

 

7 

 

Slatinice 

 

11 

 

Ostatní 

 

118 

  

Od července společnost Wanzl vstoupila na sociální síť Facebook s cílem zvýšit 

povědomí o společnosti, prezentovat ji jako dobrého zaměstnavatele a poskytnout 

zájemcům informace o možnostech získání zaměstnání.  

 

 

JEZÍRKA BANAT, s.r.o. 

Firma má 15 zaměstnanců. Prodává okrasné ryby, vodní a bahenní rostliny, 

příslušenství pro jezírka, substráty, dekorace. Všechny produkty lze koupit buď 

v obchodě v Hněvotíně, nebo je možná objednávka na e-shopu. Realizační skupina 

zajišťuje servisní práce, stavbu jezírka na klíč, montáže filtrací pro jezírka, 

zakázkovou výrobu z plastu, laminátu, nerezu, nabízí také odbornou asistenci při 

budování jezírka. 

 

KONTEJNERY MÜLLER, s.r.o. 

Firma působí v odpadovém hospodářství, nabízí kontejnerovou dopravu, zemní 

práce, autodopravu, prodej písku, štěrku a recyklátů. Firma velmi dobře 

spolupracuje s Obecním úřadem Hněvotín. Pomáhá zapůjčením techniky, ve svém 

areálu umístila kontejnery, do nichž mohou občané Hněvotína dávat 

velkoobjemový odpad. 

 

 



18 

 

 

GEMO, s.r.o. 
 

Tato firma má v katastru obce Hněvotín svůj logistický park. V něm se nachází 

zázemí pro autodopravu, zámečnické a železářské pracoviště, skladovací prostory 

stavebních materiálů, bednicích prvků a staveb. 

Ve společnosti pracuje 55 zaměstnanců. 

 

EVERLIFT, s.r.o. 

Ve své nabídce má firma prodej, montáž a servis hydraulických nakládacích jeřábů. 

Vyrábí valníky, sklápěče, nosiče kontejnerů, kontejnery, odtahové nástavby. 

 

JUNGHEINRICH, s.r.o. 

Hněvotínská pobočka této firmy má působnost na celé Moravě. Nabízí zaměstnání 

asi 30 zaměstnancům, z nichž 6 pracuje přímo v sídle firmy, další pracují jako 

technici v terénu. 

Firma zajišťuje prodej, servis, bazar a pronájem vysokozdvižných a 

nízkozdvižných vozíků, nabízí tvorbu projektů skladů, dodává náhradní díly, 

baterie a nabíječky. 

 

FAMO, s.r.o. 

Firma vyrábí průmyslová a garážová vrata, vnější a vnitřní průmyslové dveře, 

automatické závory a parkovací systémy. 

Výrobu zajišťuje 5 zaměstnanců. 

 

Made Groupe, a.s. 
 

Tato firma provozuje svou činnost v objektu, který má pronajatý od společnosti 

Mrazírny. Je firmou s jediným českým majitelem, působí na 3 pobočkách, a to 

v Praze, výrobním závodě v Polici nad Metují a v Hněvotíně. Na Moravě působí od 

roku 1998, nejprve v Olomouci, od roku 2010 v Hněvotíně. 

Zabývá se distribucí chlazených a mražených potravin po celém území Moravy a 

Slezska. Nabízí také prodej zboží příchozím zákazníkům. 

Firma má v současné době 46 zaměstnanců. 
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BAPA, s.r.o. 
 

Společnost BAPA, s.r.o. je součástí významné české potravinářské společnosti 

Hamé s.r.o. 

Hlavním výrobním programem je výroba chlazených hotových jídel, obloženého 

pečiva a studené kuchyně. Výrobu realizují ve svých výrobních závodech, z nichž 

jeden se nachází v katastru obce Hněvotín. Závod koupila společnost Hamé na jaře 

roku 2011. 

V portfoliu jejích výrobků najdeme obchodní značku Apetit, Simple Fresh, Hamé 

Life Style, či plno dalších privátních značek, se kterými se můžeme setkat po celé 

České i Slovenské republice. 

V současné době zaměstnává BAPA okolo 250 zaměstnanců, z nichž asi 80 pracuje 

v hněvotínské provozovně. 

Hlavním cílem je spokojenost zákazníků, čehož lze dosáhnout kvalitním servisem 

a kvalitními výrobky za rozumné ceny. 

 

TESA, s.r.o. 

Společnost vyrábí průmyslová těsnění a prodává těsnicí materiály. 

 

 

Informace o jednotlivých firmách byly převzaty z jejich webových stránek. 
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Základní škola 

 
Ředitelem školy byl Mgr. Vladimír Čuka, statutární zástupkyní ředitele Mgr. Vlasta 

Nováková. 

Vyučující 1. stupně: 

1. třída   Mgr. Dana Andrlíková 

2. třída   Mgr. Ivana Filkászová 

3. třída   Mgr. Alena Zapletalová 

4. třída   Mgr. Jitka Vlčková 

5. třída   Mgr. Radka Dudová 

Speciální pedagog Mgr. Radmila Linková 

Vyučující 2. stupně: 

6. třída  Mgr. Andrea Macíková              aprobace AJ 

7. třída  Mgr. Iveta Šutová                       M – Základy techniky     

8. třída  Mgr. Heda Kratochvílová           M – Fyzika 

9. třída  Mgr. Lenka Žibritová                 ČJ – NJ 

Na 2. stupni dále vyučovala Mgr. Barbora Vrbíková, která v prosinci odešla na 

mateřskou dovolenou. Na její místo nastoupil Mgr. Pavel Pekař. 

Ve škole pracovali asistenti pedagoga: Mgr. Barbora Anna Štěpánková, Mgr. 

Veronika Kudelová, od 7. 3. 2016 do 30.6 2016 Ing. Martin Spisar, Mgr. Iva 

Vychodilová, Mgr. Kateřina Kuchrýková. 

Ve školní družině byly vychovatelky: Mgr. Kateřina Kuchrýková, Mgr. Věra 

Vymlátilová a Bc. Hana Orságová. 

Provoz ŠJ zajišťovala vedoucí Ilona Niessnerová, kuchařka Vratislava 

Procházková a pracovnice provozu Ida Vojáčková a Zdena Sváková. 

O vše, co souvisí s údržbou a úklidem budovy, se starali školník František Stejskal 

a uklízečky Petra Navrátilová a Dana Trbušková. 

Účetní a sekretářkou byla Milada Bernatová. 

Školská rada pracovala v tomto složení: 

zástupce zřizovatele - Ing. Vilém Koníček, předseda 

                                 - MUDr. Pavla Hluší 

Zástupce rodičů        - Hana Ošťádalová, Lucie Přikrylová 

Zástupce pedagogických pracovníků – Ivana Filkászová, Iveta Šutová 
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Do školy docházelo 178 žáků, výuka probíhala v devíti třídách a jedné třídě 

skupinové integrace (SKI), v níž se učilo 14 žáků. 

 

Pro žáky ve třídě SKI připravili jejich vyučující řadu mimoškolních aktivit, např. 

návštěvu ZOO na Svatém Kopečku, program na Sluňákově, dramatizaci pohádky. 

O akcích si mohou rodiče i ostatní zájemci přečíst na blogu třídy SKI. 

Školní družina měla 3 oddělení a děti ji mohly využívat od 6.30-7.40 hod. a od 

11.45-16.30 hod. Kromě pohybových aktivit a pobytu na školní zahradě měly 

vychovatelky připravenu spoustu dalších akcí, mezi ně patřilo tradiční Pití čaje, 

pěvecká soutěž Skřivánek i novinka kinokavárna Druží. 

 

Plně vytížena byla školní jídelna, v níž se připravovalo celkem 300 obědů a 

svačinky pro mateřskou školu. Od 1. září 2015 se v jídelníčku objevují častěji nové 

suroviny a nová jídla, především více ryb a jídel bezmasých, je omezována spotřeba 

vepřového masa a uzenin. Kromě 3 pracovnic na plný úvazek byla zaměstnána i 

jedna pomocná síla na 3 hodiny denně. 

 

Pro žáky byla připravena nabídka celkem 12 různě zaměřených kroužků, např. 

Rytmika, Pohybové hry, Keramika, Mažoretky a od února 2016 i 

Dřevomodelářský. 16 žáků navštěvovalo kroužek mladých techniků, který probíhal 

ve spolupráci se SSŠS v Lutíně, vedli je zkušení mistři odborného výcviku. 

 

Z názvů a zaměření pořádaných projektů můžeme také vyčíst, čím současná škola 

žije, co trápí žáky a rodiče, s čím se potýkají pedagogové: Ne-bezpečná síť, 

Dospívání, Kyberšikana, Hra o ne-závislost; Jak pracovat se třídou, Vedení 

rozhovoru s rodičem, Řešení konfliktů a krizových situací. 

 

Žáci se účastní nejrůznějších sportovních soutěží v rámci Mikroregionu Kosířsko, 

škola pořádá školní kola matematických soutěží. Jeden žák 5. třídy postoupil do 

okresního kola Pythagoriády.  

 

Většinu událostí v obci si už neumíme bez zapojení školy představit. Nechybí u 

přípravy a organizace Drakiády, Vítání občánků, Rozsvěcování vánočního stromu, 

Česko zpívá koledy, Pálení čarodějnic a dalších. V tomto roce přispěly děti 
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základní školy výraznou měrou k prezentaci obce při soutěži Vesnice roku 

Olomouckého kraje. 

 

V červnu proběhla sklizeň první úrody na obnoveném pozemku ve školní zahradě. 

Velkou zásluhu na tom má vyučující „pozemků“ paní učitelka Šutová, která 

věnovala hodně svého času, a pan Josef Studený, který pomáhal při obdělávání 

pozemku svou mechanizací. Je dobře, že celý pozemek je znovu oplocen a že je 

k záhonům přiveden vodovod, takže pěstované plodiny bylo možné zalévat. 

Na škole pracuje velmi dobře i Spolek rodičů a přátel školy (dříve Sdružení…). 

Škola získala ze Státního fondu životního prostředí dotaci na ozdravný pobyt pro 

45 žáků. Uskutečnil se v dubnu 2016. 

 

V předchozích letech škola umožňovala studentům Pedagogické fakulty Univerzity 

Palackého vykonávat praxi. V tomto školním roce však spolupráci s fakultou 

omezila a možnost praxe nabídla jen 3 studentkám Střední pedagogické školy 

v Přerově.  

 

Ve druhém pololetí prospělo 126 žáků s vyznamenáním. Na víceletá gymnázia byli 

přijati 3 žáci z 5. ročníku a 4 žáci ze 7. ročníku. 12 žáků bylo přijato na střední 

školy s maturitou, 4 do učebních oborů a jeden žák do speciální střední školy. 
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 Mateřská škola 

Ve školním roce 2015/2016 bylo do mateřské školy zapsáno 75 dětí, rodiče 

přispívali na neinvestiční náklady částkou 250 Kč na jeden měsíc. 

 

Pedagogický sbor tvořily zástupkyně ředitele pro MŠ Jarmila Dostálová a učitelky 

Ilona Vyroubalová, Ivona Vrbíková, Bc. Iva Řezaninová, Bc. Petra Machorová a 

Petra Novotná. Provozními zaměstnankyněmi byly školnice Marta Poláková a 

uklízečka Pavlína Bernátová. 

 

Rodiče měli možnost zapsat děti do některého z těchto kroužků: Logopedický, 

Keramický, Anglického jazyka, Hudebně-pohybového a Hry na flétnu. Vyučující 

spolupracují s logopedkou, která provedla u dětí depistáž a doporučila vhodnou 

logopedickou péči. 

 

Během školního roku připravily vyučující řadu akcí ve spolupráci se Spolkem 

rodičů a přátel školy (lampionový průvod, maškarní karneval, zahradní slavnost), 

v rámci vzdělávacího programu děti navštěvovaly divadelní představení, koncerty, 

byl pro ně připraven výlet na Svatý Kopeček. Další akce proběhly ve spolupráci se 

základní školou, nebo s obecním úřadem.  

 

Budovu školky a její bezprostřední okolí si prohlédla i hodnotitelská komise 

soutěže Vesnice roku. 

 

Ve školce pracoval velmi aktivně Spolek rodičů a přátel školy, jeho členky 

organizovaly řadu tradičních akcí.  Zakoupily také interaktivní tabuli, kterou 

mohou děti využít pro poučení i pro zábavu. 

 

Zdálo by se, že v mateřské škole je vše vybaveno, doplněno. Vyučující i zřizovatel 

však přicházejí s novými nápady a podněty pro zlepšení.  Proto byl v tomto školním 

roce opraven školní dvůr, do tříd byly dodány ze základní školy 3 starší počítače. 
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Zájmové organizace a spolky 

 
MS ČČK 

Organizace má 72 členů, v roce 2016 jich 8 oslavilo životní jubilea, k nimž jim 

popřály i členky výboru. Na začátku kalendářního roku byla svolána členská 

schůze, jejíž program doplnila i přednáška Zdravý životní styl v prevenci 

nádorových onemocnění. Přednesla ji Mgr. Lucie Přikrylová. Pro aktivní využití 

volného času byly připraveny – nejen pro členy organizace – zájezdy, jeden zamířil 

do Strážnice za poznáním Slovácka, tedy návštěva Muzea vesnice jihovýchodní 

Moravy i vinného sklepa, druhým byl výlet do termálních lázní ve Velkých 

Losinách. Pro akce, které se v Hněvotíně konají, už pravidelně pečou členky 

koláčky, zajišťují občerstvení. Tak tomu bylo i na obou setkáních seniorů a 

samozřejmě i při prezentaci obce v soutěži Vesnice roku a při Rozsvěcování 

vánočního stromu. Lze jen doufat, že jim elán a ochota dělat něco pro ostatní vydrží. 

 

Myslivecké sdružení Blata 

V roce 2016 mělo MS 21 stálých členů, tři čekatele a dvě adeptky myslivosti 

(Barbora Mrakavová, Hana Nezhybová). Při společných lovech bylo uloveno 52 

zajíců, 11 bažantů a 17 kachen. Individuální úlovky jsou následující: 24 holubů 

hřivnáčů, 34 lišek obecných (11 norováním), 5 jezevců, 7 kun, 40 hrdliček, 7 strak, 

17 toulavých koček, 1 lončák, 3 srnci (3 ks úhyn), 3 srny, 3 srnčata. Sčítáním byly 

zjištěny tyto stavy: 338 zajíců, 79 bažantů – kohoutů a 98 slepic, 61 koroptví, 22 

srnců, 21 srn a 18 srnčat. 

Na přikrmování se spotřebovalo 28 q ječmene, 30 q zlomkové pšenice, 100 kg 

kamenné soli, 4,95 t řepy a dalších 15 q řepy zajistil pan Hrubý. 

 

Družina mladých myslivců Vlčata 

Vlčata si připsala další rok své činnosti. Již pět let získávají poznatky o přírodě, 

myslivosti, soutěží ve znalostech a reprezentují nejen sebe, ale i naši obec. Zájem 

o členství je pořád velký, letos bylo ve Vlčatech 30 dětí. Vedoucí Stanislav Ošťádal 

a Luděk Nezhyba přivítali nového vedoucího, kterým je myslivec a kynolog pan 

David Reif. Vlčata od letošního roku patří organizačně pod obecní úřad. Obec 

činnost družiny podporuje, poskytuje jí zázemí.    



25 

 

 

Spolek ProVás Hněvotín 

Spolek si klade za cíl udržování dobrého sousedského soužití, uspokojování 

kulturních, sportovních, vzdělávacích a jiných potřeb občanů s hlavním zaměřením 

na děti a mládež. V roce 2016 připravil projekt kina Provázek – promítání filmů 

v letním kině (viz Společenský život v obci), ale především to byla realizace 

zážitkového letního tábora, jehož se účastnilo 85 dětí. Zatímco v roce 2015 se děti 

octly mezi Indiány, letos měly před sebou úkol uchránit naši soustavu před 

nepřáteli, proto se týdenní pobyt jmenoval Vesmírná odysea. O tom, co vše děti 

prožily, jsme si my ostatní mohli jednak přečíst ve Zpravodaji obce, ale také jsme 

mohli navštívit výstavu, která byla připravena v rámci Rozsvěcování vánočního 

stromu v klubovně Vlčat. A bylo opravdu co obdivovat: důmyslného robota, 

planetárium i video záznam. Velký obdiv si však zaslouží hlavně 20 dospělých, 

kteří vše zorganizovali a dětem věnovali svůj volný čas. 

 

Sbor dobrovolných hasičů 

V roce 2016 měl spolek 74 členů, z toho bylo 21 žen a 25 mladých hasičů. 

Rok zahájili hasiči výroční valnou hromadou, na níž byl výbor doplněn o 4 nové 

členy. Ve výboru byli Petr Krupáš – starosta, Ing. Jozef Novák – náměstek, Lukáš 

Burďák – velitel a členové Michal Bernát, Vladimír Lepař, Kamil Navrátil, Petra 

Navrátilová, Ivana Kovářová, František Piňos, Jiří Osladil a Josef Studený. 

Na začátku roku byl stav finančních prostředků 58 377 Kč. Během celého roku se 

hasiči jednak podíleli na akcích, které pořádal obecní úřad, jednak sami připravili 

celou spoustu aktivit pro sebe i své spoluobčany: 

*Na Hasičský ples se v únoru přišlo pobavit 330 osob, což byla nejvyšší návštěva 

hněvotínské plesové sezony. 

*Když 26. března projížděl obcí historický kočár z Čech pod Kosířem, hasiči 

připravili pro diváky, kterých se sešlo opravdu hodně, občerstvení.  

*Stavění máje 29. dubna, kácení máje 28. května a současně svěcení 

rekonstruované sochy sv. Floriána navštívilo 500 osob. 

*Ochutnat pivo přišlo na Pivní slavnosti 288 návštěvníků 

*Na 17. prosince byla připravena Předvánoční zábava v kulturním domě – 208 

návštěvníků.                                  
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* V dubnu a říjnu zorganizovali členové jednotky sběr kovového odpadu, dále 

zajišťovali požární dozor při Pálení čarodějnic, jejich zásluhou jsme si mohli 

zabruslit na hřišti FC Hněvotín, spoluorganizovali týdenní dětský tábor, pomáhali 

při všem, co mělo souvislost s účastí Hněvotína v soutěži Vesnice roku.  

*Při tom všem ale nezapomínali, co je hlavní náplní jejich činnosti, a sice údržba 

techniky, údržba hasičské zbrojnice, údržba a čištění hydrantů v obci, proškolování 

a výchova mladých hasičů. Pro ně připravili Branný den, sice má v názvu jednotné 

číslo, ale jednalo se o období 27. – 30. října. Pro děti byla připravena přednáška o 

první pomoci zakončená testem se 30 otázkami (všichni uspěli), přenocování 

v hasičské zbrojnici určitě taky stálo za to. A co teprve výjezd k simulovanému 

požáru na letiště do Neředína! Na další noc byly připraveny teoretické zásahy, měly 

řešit situace, o kterých byly informovány textovými zprávami.  

*7. září zasahovala jednotka u požáru izolace elektrických kabelů v Hněvotíně. 

Za celý rok odpracovali hasiči 3153 brigádnických hodin, v součtu se na nich 

podílelo 120 členů. 

Jak je z tohoto výčtu akcí patrno, hasiči měli pořád co dělat. Je třeba si uvědomit, 

že mají v názvu slovo „dobrovolných“, takže veškerá práce je opravdu výsledkem 

nadšení několika lidí, kteří jsou ochotni věnovat svůj čas ochraně majetku a které 

zároveň i baví bavit ostatní.  

 

TJ FC Hněvotín 
5. března se konala Valná hromada, na níž byly projednány dva důležité body. Tím 

prvním bylo přejmenování klubu na TJ FC Hněvotín, tím druhým přijetí nových 

stanov. To vše na základě požadavků novelizovaného Občanského zákoníku. 

V nově zvoleném výboru je těchto 13 členů: Miroslav Hariň — předseda spolku, 

Milan Horyl — místopředseda, Milan Krejčí — sekretář, dalšími členy jsou Ivo 

Černý, Zdenek Filip, Tomáš Dokoupil, Zdeněk Doubravský, Daniel Hulík, Petr 

Krejčí, Vladimír Mačák, Petr Niessner, Petr Poledníček a Jan Šulc. 

25. června zakončili sezonu na fotbalovém hřišti zástupci všech mládežnických 

mužstev a rodiče hráčů, pro fanoušky a další sportovní příznivce byl v rámci oslav 

připraven Sportovní den obce.  

A jak si vedla jednotlivá družstva v sezoně 2015/2016? Starší benjamínci se 

v konečném pořadí umístili na 28. místě z 37 účastníků soutěže, mladší byli 

úspěšnější, obsadili 15. místo z 35 účastníků. Mladší žáci obhájili ve 

dvanáctičlenné tabulce 7. místo, starším žákům se dařilo lépe, skončili na výborném 
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3. místě v desetičlenné tabulce. V řadě zápasů této kategorie však museli 

vypomáhat hráči mladších žáků. Pro nedostatek hráčů rozhodlo vedení pro příští 

sezonu nepřihlásit do soutěže mladší žáky, ti doplní řady starších žáků. 

V krajském přeboru si vedli výborně hněvotínští muži. V konečné tabulce obsadili 

6. místo. V příští sezoně vstoupí v platnost nový přestupní řád, který mimo jiné 

zrušil statut hostování a lze tedy předpokládat, že dojde k velkému pohybu hráčů 

mezi týmy. Pozitivem tak zůstává skutečnost, že mužstvo bude i nadále trénovat 

velmi úspěšný a oblíbený trenér Ivo Lošťák. 

Vedlo se i týmu malé kopané. Ten s velkým náskokem vyhrál 1. ligu a stal se tak 

okresním přeborníkem. Tým United Players obsadil 5. místo ve 2. lize, Kovo dřevo 

se dokonce po roce dokázalo do 2. ligy vrátit. 

V roce 2016 slavili hněvotínští fotbalisté 65. výročí založení oddílu kopané. 

Z publikace 50 let oddílu kopané vydané v roce 2001 jsou zpracovány následující 

řádky. 

 

Rekreačně se v Hněvotíně hrála kopaná již před 2. světovou válkou. 7-8 hráčů se 

po práci scházelo před hasičskou zbrojnicí, branky byly z chmelovic a přímo na 

plotě. Skoro uprostřed stál vysoký stožár na hadice, který při hře nesměl vadit. Po 

válce a odsunu Němců členové Sokola chtěli založit řádný oddíl kopané. Již v roce 

1946 bylo organizováno několik přátelských utkání, na podzim roku 1950 byla 

svolána schůze do restaurace u Němečků, kde účastníci založili pod Sokolem oddíl 

kopané. Prvním předsedou Sokola byl Josef Komínek, předsedou oddílu kopané 

Jaroslav Srneček, jednatelem Oldřich Vitásek a pokladníkem L. Hejtman. Na jaře 

1951 se začala hrát mistrovská utkání.  

 

Sobota 9. července byla věnována oslavě fotbalu. Na hřišti FC Hněvotín se nejprve 

utkali bývalí hráči TJ FC Hněvotín a TJ Sigma Lutín, hlavním lákadlem však byl 

zápas, jehož aktéři se na hrací ploše objevili krátce před 17. hodinou, a to současní 

hráči TJ FC Hněvotín a stará garda Sparty Praha. Sparťané měli ve své sestavě i 

několik bývalých reprezentantů – Jeslínka, Kincla, Horňáka, Františka Straku, 

Bažanta. O výsledek přátelského zápasu ani tak nešlo, důležité bylo, že se všichni 

– hráči i diváci – dobře bavili. K zábavě ostatně přispěl i další doprovodný program 

– zápas benjamínků, vystoupení mažoretek, ukázky bojových sportů, cvičení na 



28 

 

 

workoutovém hřišti, na němž jsou kovové žebřiny, hrazda a další prvky, které je 

možné využít k posilování. Slavilo se i večer na taneční zábavě. 

 

Taneční skupina BABA 

Paní Jitka Ponížilová, vedoucí a zároveň duše celé skupiny, přichází nejen s novými 

choreografickými nápady, ale má velkou zásluhu i na tom, že se skupina 

představuje jak při akcích v Hněvotíně, tak sbírá zkušenosti i obdiv při 

vystoupeních v dalších místech regionu. K nácviku se „děvčata“ scházejí jednou 

týdně, nechybí jim elán a dobrá nálada a při tanci možná i zapomínají na neduhy, 

které se v seniorském věku hlásí čím dál častěji. Pochvalu si zaslouží také za to, že 

nechybí u žádné akce v obci, buď tančí, nebo pomáhají s občerstvením. 

 

Obecní knihovna 

 
Knihovnu vede paní Jarmila Dostálová, otevřeno bývá vždy v úterý od 16 do 19. 

30 hodin. V knihovním fondu je beletrie i literatura naučná pro děti a dospělé, 

knihovna neodebírá žádný časopis. V roce 2016 se zaregistrovalo 92 čtenářů, 

celkem jich je 257. Během roku přišlo do knihovny 595 čtenářů, kteří si vypůjčili 

celkem 1921 knih. Při obměně knihovního fondu nabídla vedoucí knihovny 

čtenářům staré knihy ke koupi. Zájem však byl velmi malý, proto byl zbytek 

darován jednomu domovu důchodců. 

Kromě výpůjček a doplňování fondu se knihovnice věnuje i osvětové činnosti, k níž 

patřilo i 5 besed o knihách a jejich autorech s dětmi mateřské a základní školy, 

beseda o Indonésii uspořádaná společně s organizací ČČK v Hněvotíně a 

seznámení s novými knihami pro děti ze čtenářského kroužku ZŠ. V době, kdy děti 

věnují hodně času hrám na počítači nebo tabletu a komunikaci s okolním světem 

přes mobilní telefon (označovaný přívlastkem chytrý), je každý takový počin 

chvályhodný. To si uvědomují všichni, kdo s dětmi pracují a sledují, že žáci 

českých škol zaostávají ve schopnostech čtení s porozuměním. I proto 

vznikají nejrůznější iniciativy na podporu čtenářských dovedností, nejznámější je 

akce Celé Česko čte dětem, která byla založena v roce 2006.  

V té souvislosti stojí za to uvést čísla o vydávání knih v České republice. V roce 

2016 vyšlo u nás celkem 17 815 nových knižních titulů, tedy téměř 71 každý 

pracovní den. Zhruba polovina se dostane na pulty prodejen, ostatní jsou skripta, 
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statistiky, účelové tiskoviny apod. Podle odhadu ISBN existují v ČR zhruba čtyři 

tisíce aktivních nakladatelských subjektů, privátních i státních.  
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Římskokatolická farnost 

 
O dění ve své farnosti pravidelně píše pan farář Eduard Krumpolc ve Zpravodaji 

obce Hněvotín.  

Hned v úvodu roku 2016 byl připraven koncert chrámového sboru Chorus 

Mauritiensis z kostela sv. Mořice v Olomouci. Na dobrovolném vstupném byla 

vybrána částka 3 209 Kč, peníze budou použity na restaurování křtitelnice kostela. 

Pravidelná Tříkrálová sbírka pořádaná v celé republice vynesla v naší obci 36 073 

Kč, olomouckém děkanátu celkem 1 434 603 Kč a v celé České republice téměř 

94,5 mil. Kč.  

 

V neděli 24. ledna proběhla za účasti zástupců čtyř církví – pravoslavné, 

československé husitské, evangelické a římskokatolické – ekumenická 

bohoslužba. 

 

10. června 2016 proběhla již poosmé Noc kostelů, opět celorepubliková akce, při 

níž je veřejnost upozorňována na duchovní a kulturní bohatství kostelů. I 

hněvotínský kostel sv. Leonarda byl v tento den přístupný veřejnosti a nabídl 

večerní bohoslužbu, prohlídku interiéru kostela s odborným výkladem 

k jednotlivým architektonickým prvkům, oltářům, obrazům a sochám. Z jindy 

nepřístupných prostor věže kostela se naskytl zájemcům pohled na Hněvotín na tři 

světové strany, také si mohli prohlédnout kryptu, v níž je pohřben zakladatel 

kostela a někdejší farář P. Josef Kylián. Po 20. hodině se při koncertu Jana 

Gottwalda rozezněly varhany a závěr večera patřil přednášce pana faráře, který 

přiblížil historii kostela a farnosti. Bylo možné nahlédnout i do farní kroniky. 

 

1. července 2016 se uskutečnilo setkání farníků s Otcem Eduardem. Celou akci 

navrhli a organizačně i materiálně zajistili manželé Kaplánkovi s podporou farníků. 

Pozvání přijali Mons. Josef Nuzík, generální vikář olomoucké arcidiecéze, a P. 

Mgr. Ladislav Švirák, děkan farnosti sv. Václava v Olomouci.  

 

Především dětem, ale samozřejmě i jejich rodičům a dalším rodinným příslušníkům 

byl určen Farní den, který proběhl v září. Připravena byla spousta soutěží i her, při 

nichž se bavili všichni přítomní.  
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U příležitosti získání titulu Vesnice roku Olomouckého kraje roku 2016 se 9. října 

konal v kostele sv. Leonarda benefiční koncert, v němž účinkoval Chrámový sbor 

Opava s dirigentem Karlem Kosterou, na violoncello hrála Hana Kosterová, na 

varhany Alois Kostera a Helena Malá. V jejich podání zazněly skladby G. F. 

Händela, W. A. Mozarta, A. Dvořáka, B. Smetany a dalších autorů. 

 

O Vánocích byl v kostele vystaven betlém, který zhotovil spolek ProVás. 

Prohlédnout si ho mohli všichni, kdo do kostela zavítali nejen na dětskou mši, ale i 

na tradiční vánoční koncert. 
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Společenský život 

 
Tanečním krokem vstoupili do roku 2016 účastníci společenských plesů 

v kulturním domě. Počtvrté připravili organizátoři Pyžamový ples, který byl 

v předchozích letech vždy mezi těmi úspěšnými. Letošní návštěva 70 platících 

návštěvníků ale signalizovala, že zájem klesá a organizátoři budou zvažovat, zda 

pokračovat i v příštích letech, nebo zvolit jiné zaměření. Spokojeni mohou být 

členové Mysliveckého sdružení Blata, jimž se ples vydařil, o čemž svědčí i 150 

návštěvníků. Po delší době se do kulturního domu vrátil Hasičský ples. 330 

milovníků tance a zábavy se jen stěží vešlo do sálu a přilehlé chodby, k dispozici 

proto byla i restaurace. Plesovou sezonu uzavřel Ples fotbalistů FC Hněvotín. 

 

Protože se v naší obci zatím nenašli lidé, kteří by svůj volný čas věnovali 

amatérskému divadlu, pozvou zastupitelé čas od času amatéry z okolních obcí. 

Označení amatér zní sice trochu hanlivě, ale to rozhodně neplatí pro 

členy Divadelního spolku Bukovany, kteří 6. března v hněvotínském kulturním 

domě uvedli hru Babička v trenkách. Zaplněný sál se bavil a zároveň obdivoval 

herecké výkony jednotlivých herců. 

 

Poutač zavěšený na balkoně kulturního domu upozorňoval kolemjdoucí na další 

ročník Hněvotínského koštu, který se konal 18. března. Pro odbornou porotu bylo 

k posouzení připraveno rekordních 34 vzorků pálenek – slivovice, meruňkovice, 

hruškovice, třešňovice a dalších. Hodnotily se dvě kategorie – švestkové pálenky a 

pálenky z ostatního ovoce. 15 členů poroty vybralo do pátečního finále 10 vzorků 

a rozhodlo o vítězích takto: 1. místo pro slivovici Jaromíra Slehy a 1. místo pro 

meruňkovici Vladimíra Mačáka. Nedílnou součástí soutěžního večera bývá i 

hodnocení od laické veřejnosti. V něm letos zvítězila slivovice Romana Jánského 

a meruňkovice Jaroslava Kalába. K alkoholu sice patří maso, tlačenka a ostatní 

masné dobroty, ale účastníci v sále měli jedinečnou možnost pochutnat si na 

čerstvých koblížcích, které s plným nasazením a kuchařským umem připravovalo 

nejvyšší vedení obecního úřadu – starosta Jaroslav Dvořák a místostarostové 

Miloslav Antl s Liborem Blaťákem. O hudební kulisu se postarala skupina MišMaš. 
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26. března zahájil Mikroregion Kosířsko turistickou sezonu. Jednotlivými obcemi 

projížděl historický cestovní kočár se zámeckou vrchností z Čech pod Kosířem 

doprovázený jízdní hlídkou 1. hulánského regimentu a dvěma lidovými muzikanty. 

V Hněvotíně byl očekáván jeho příjezd v 16.30 hodin. Protože taková akce u nás 

probíhala poprvé, sešlo se před kulturním domem hodně zájemců. V doprovodném 

programu měli možnost účastnit se soutěže v pojídání tvarůžků, podívat se na 

vystoupení mažoretek ze základní školy, k poslechu hrála dechová hudba Jiřího 

Pavlíčka. Třebaže kočár a doprovod přijeli se zpožděním, nikomu to nevadilo, 

všichni si užili tento krásný zážitek. Ocenili jsme i kreativitu hněvotínského 

zastupitelstva, protože místostarosta Miloslav Antl a členka zastupitelstva Pavla 

Hluší přivítali panstvo z Čech také v historických oděvech, dobovou atmosféru 

ještě podtrhli i hasiči a členové Sokola oděni do historických uniforem. 

 

Na 15. dubna bylo připraveno Jarní setkání seniorů, kterým organizátoři navázali 

na velmi úspěšnou podzimní akci. Vystoupení mažoretek, nový program skupiny 

Baba, hudba v podání dvojice hudebníků Naostro a tombola, to vše přispělo k dobré 

náladě všech přítomných. Své příznivce a fanoušky mělo i vystoupení pěveckého 

tria, které tvoří členky zastupitelstva Naděžda Krejčí a Pavla Hluší a místostarosta 

Miloslav Antl. Pěvecký výkon doprovodili i výbornými tanečními kreacemi. 

 

14. května byli v obřadní místnosti Obecního úřadu Hněvotín přivítáni noví 

občánci – 5 chlapců a 4 děvčátka. 

 

Od soboty 30. dubna doplnila panorama obce májka u hasičské zbrojnice. Svou 

výškou přes 30 m patřila k nejvyšším v posledních letech. Kromě té velké stála 

v jejím sousedství jedna o něco menší. Tu si postavili mladí hasiči. Půjde o novou 

tradici? 

 

V následujícím období se již vše soustředilo na nejdůležitější společenskou událost 

roku, totiž účast v soutěži o titul Vesnice roku Olomouckého kraje 2016. Komise 

posuzující přihlášené obce přijela do Hněvotína 9. června odpoledne. Od 15.30 

hod. si v doprovodu starosty obce Ing. Jaroslava Dvořáka prohlédla základní a 

mateřskou školu, kostel sv. Leonarda, na obecním úřadě byla připravena výstava 

dokumentující jak historii, tak především nejnovější dění v obci. Připravena byla i 
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prezentace mladých hasičů a družiny Vlčata a v neposlední řadě vystoupení 

mažoretek. Zvládnout vše v předepsaném časovém harmonogramu bylo velmi 

obtížné, ale podařilo se. Teď už jen zbývalo čekat, jak se nám ve srovnání 

s ostatními obcemi bude dařit a zda konečně získáme titul. 

 

10. června si mohli zájemci v rámci akce Noc kostelů prohlédnout kostel sv. 

Leonarda, seznámit se s jeho historií, jednotlivými uměleckými díly i jeho běžně 

nepřístupnými prostorami. Děti i dospělí návštěvníci si mohli hned u vstupní brány 

vyzvednout pracovní listy s úkoly a formou hry odpovědět na zajímavé otázky, 

které se vztahovaly k církevní tématice, ale i přímo ke stavbě a interiéru kostela. 

Akce byla tentokrát obohacena i hudebními skladbami. Účinkující Kristýna 

Dvořáková (violoncello) a Jan Gottwald (varhany) byli odměněni zaslouženým 

potleskem. 

 

20. června proběhlo v sídle Krajského úřadu v Olomouci vyhodnocení soutěže 

Vesnice roku Olomouckého kraje 2016. Předseda hodnotitelské komise Tomáš 

Müller při vyhlašování výsledků uvedl: „Hodnocení a rozhodování o vítězi bylo 

nesmírně složité, úroveň jednotlivých obcí je totiž téměř vyrovnaná, rozdíly jsou 

minimální.“  Na 3. místě se umístil Majetín, na 2. místě Paseka a z 1. místa se při 

své čtvrté účasti v soutěži konečně radoval Hněvotín.                                                            

V rozhovoru pro Olomoucký deník vyjádřil starosta Jaroslav Dvořák radost, že to 

letos vyšlo. Zároveň dodal, že účast v soutěži motivuje k lepším výsledkům, je 

hnacím motorem pro členy spolků i pro občany, kterým na úrovni obce záleží. 

Prozradil také, že se v Hněvotíně chystá oslava a že tu bude veselo.  

 

Členové Spolku ProVás se rozhodli trochu obohatit kulturní kalendář Hněvotína a 

nabídli nám na 24. června promítání filmu v letním kině. Že v Hněvotíně není letní 

kino? To je sice pravda, ale prostor fotbalového hřiště se k takovému účelu přece 

hodí výborně. Plán jednoduchý, uskutečnění však trvalo přece jen delší dobu. Bylo 

potřeba získat souhlas s veřejnou produkcí, vyřešit technickou stránku – umístění 

plátna, zvukové techniky. Za přispění ochotných spoluobčanů a sponzorů se vše 

zvládlo a už zbývalo jen, aby si diváci zvolili film podle svého gusta. V hlasování 

na webových stránkách spolku vyhrál film Hotel Transylvánie. Pěkné počasí a 

občerstvení už jen podpořily úspěch této akce.  
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9. červenec patřil ve sportovním areálu FC Hněvotín oslavám 65. výročí 

fotbalového klubu v Hněvotíně. Především sportovní program byl velmi bohatý a 

určený všem věkovým kategoriím. Po ukázkách bojových sportů, cvičení na 

workoutovém hřišti, vystoupení mažoretek i mistryně ČR v aerobiku bylo na řadě 

utkání benjamínků a bývalých hráčů Hněvotína a Lutína. A pak přišlo na řadu 

hlavní lákadlo programu – utkání staré gardy AC Sparta Praha s TJ FC Hněvotín. 

Jak uvedl předseda klubu Miroslav Hariň, výsledek utkání není až tak důležitý, 

důležité je, že se lidé přišli pobavit a že utkání je odměnou pro hněvotínské hráče. 

Oslavy byly také příležitostí k ocenění dlouholetých dobrovolných pracovníků 

fotbalového klubu pánů Víta Varhaníka, Antonína Osladila a Dalibora Šindeláře. 

Vstupné na celý den činilo 50 Kč, platili jen dospělí a těch bylo 370. Organizátoři 

byli určitě s takovou návštěvou spokojeni. 

 

23. července jsme poprvé v Hněvotíně mohli obdivovat automobilové a 

motocyklové veterány vyrobené do roku 1939, když tudy vedla trasa již XIX. 

ročníku závodu Hanácké okruh. Na startu bylo více než 100 vozů známých 

českých značek Aero, Škoda, Tatra, Praga, nechyběly ani známé zahraniční značky 

Bugatti, Bentley, Chevrolet, Ford. Mezi třicítkou motocyklů se objevily značky 

JAWA, ČZ, Norton a další. Protože u nás soutěžící měli připravené i plnění různých 

úkolů, mohli si zájemci v tom čase prohlédnout závodní stroje zblízka. A bylo co 

obdivovat! Kromě technických věcí, kterým rozumějí asi spíš muži, to byla i 

barevnost, dokonalé vypracování detailů karoserií a v neposlední řadě dobové 

kostýmy i zručnost těch, kteří se autům i motorkám věnují, či jim dokonce po 

náročných opravách „vdechly znovu život“. 

 

30. července se ve Velkém Týnci v rámci Společenského odpoledne konal již 11. 

ročník přehlídky tanečních skupin klubů seniorů. Zúčastnila se ho i skupina 

BABA. 

 

Ačkoliv výsledky soutěže Vesnice roku 2016 Olomouckého kraje byly známy již 

od června, slavnostní vyhlášení a předání jednotlivých ocenění se uskutečnilo až 

19. srpna ve sportovním areálu FC Hněvotín. Kromě oficiálních hostů a zástupců 

soutěžících obcí byla pozvána celá řada hněvotínských občanů, kteří se podílejí 

nebo podíleli na životě obce Hněvotín.  
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Úvodního slova se ujal moderátor David Pavlíček z Uherského Hradiště. 

Slavnostní fanfára v podání Žesťového kvarteta Moravského divadla v Olomouci 

zahájila program a poté zazněla státní hymna zpívaná členem opery Moravského 

divadla panem Ivo Melkusem. Mezi hosty byli ministr zemědělství Marian Jurečka, 

hejtman Olomouckého kraje Jiří Rozbořil, předseda krajské komise Tomáš Müller, 

ředitel soutěže Vojtěch Zubíček, zástupci Parlamentu ČR, Svazu měst a obcí, 

Obnovy venkova a samozřejmě zastupitelé soutěžících obcí. Pro všechny přítomné 

byly připraveny propagační materiály, které obecní úřad k této příležitosti nechal 

zhotovit. 

V krátkém projevu vyzdvihl význam soutěže ministr Marian Jurečka. Poukázal na 

to, že se venkov rozvíjí a „posouvá“ kupředu, že se soutěž stává inspirací pro vedení 

obcí.  Starosta obce Hněvotín Jaroslav Dvořák přivítal všechny přítomné, krátce 

shrnul historii obce a dodal s trochou humoru, že „v současnosti veškerou energii 

zděděnou po předcích věnujeme rozvoji obce a kopané“. 

Hejtman Olomouckého kraje Jiří Rozbořil „urovnal“ spor o původu a názvu 

tvarůžků. Zeptal se, zda se tvarůžky jmenují Loštické, nebo Hněvotínské. „Ani tak, 

ani tak,“ odpověděl, „jmenují se Olomoucké.“  

Hodnotitelská komise, v jejímž čele byl ředitel Vojtěch Zubíček, neměla podle jeho 

slov snadnou práci. Spíše naopak. Úroveň 20 přihlášených obcí byla velmi vysoká 

a rozdíly mezi nimi jen nepatrné. 

Po vystoupení děvčat ze Základní školy v Hněvotíně následovalo vyhlášení 

výsledků v jednotlivých kategoriích. 

Zlatá stuha za vítězství v krajském kole               obec Hněvotín 

Modrá stuha za společenský život                         obec Skalka 

Stříbrná stuha za činnost mládeže                         obec Troubky 

Zelená stuha za péči o zeleň a životní prostředí    obec Dub nad Moravou 

Oranžová stuha za spolupráci obce a zemědělského subjektu obec Bělá pod Pradědem 

II. místo v krajském kole                                            Paseka 

III. místo v krajském kole                                           Majetín 

Další ocenění získaly obce Babice, Buk, Čelechovice na Hané, Dlouhá Loučka, 

Hrabová, Jezernice, Luká, Náklo, Radvanice, Rapotín, Vrbátky, Žákovice. Cenu 

Osobnost programu obnovy venkova získal Tomáš Pavelka, student 3. ročníku 

gymnázia, který v místě svého bydliště Mořicích organizuje kulturní akce. 
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Při vyhlašování nejúspěšnějších obcí řekl moderátor, že to bylo „o fous“. Na jeho 

slova reagoval starosta Paseky: „To není o fous, přijeli jsme do Hněvotína už v 6 

hodin a prohlédli si každou uličku. To, co jsme viděli, nás vede k závěru, že si toho 

2. místa ještě více vážíme.“ Bylo velmi příjemné slyšet takovou bezprostřední 

pochvalu. 

 
Starosta Jaroslav Dvořák pak převzal Rozcestník, který je symbolem soutěže od 

roku 2009, a poděkoval členům obecního zastupitelstva i občanům a zároveň ujistil 

zástupce oceněných obcí, že i přes vítězství v tomto ročníku se i nadále rád nechá 

Hněvotín inspirovat ostatními. 

 

Během slavnostního dopoledne vystoupily mažoretky, taneční skupina BABA a 

slečna Aneta Filípková, mistryně ČR v aerobiku. 

 

Občerstvení zajišťovala cateringová služba Pandyza, krásnou květinovou výzdobu 

připravila aranžérka Hana Tunková ze Slatinic.  

 

Slavnostní atmosféra nepanovala jen při udělování cen ve sportovním areálu, ale 

v celé obci. Od 9 do 15 hodin projížděl ulicemi obce vláček společnosti Minitrans 

– pro tento den pojmenovaný Hněvotínské pendolino. Zájemců bylo hodně a mnozí, 

především starší občané, se díky této možnosti podívali do nových částí Hněvotína, 

kam se běžně nedostali. 

 

Na oslavu vítězství v soutěži byl v pátek 19. srpna ve 21 hodin odpálen slavnostní 

ohňostroj. 

 

Třebaže bylo období dovolených, rozhodli zastupitelé po poradě se spolky 

uspořádat oslavu pro občany Hněvotína v sobotu 20. srpna před hasičskou 

zbrojnicí. K účasti je pozvala i slova ve Zpravodaji „Neváhejte a přijďte. Je to přece 

náš úspěch a celý Olomoucký kraj bude vědět, že v Hněvotíně nejsme žádní 

suchaři.“ Zdarma bylo bohaté občerstvení, k dobré pohodě vyhrávala hudební 

skupina MišMaš.  
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A poslední akcí spojenou se získáním titulu Vesnice Olomouckého kraje byl 

Hněvotínský den na Kosíři, který se zde konal v neděli 28. srpna. Počasí bylo 

nádherné, pro některé asi až moc horko, a proto rádi využili toho, že byla zajištěna 

doprava až na vrchol Hanáckého Mont Blancu. Vláčkem společnosti Minitrans to 

trvalo přibližně hodinu. Pod rozhlednou si pak všichni užili tento hezký den. A že 

byl úspěšný, o tom svědčí i to, že někteří vydrželi až do odjezdu posledního vláčku 

v 15 hodin.  

Na závěr je vhodné citovat slova, kterými bylo zdůvodněno prvenství Hněvotína: 

„Hodnotitelskou komisi zaujalo zejména úspěšné naplňování komplexní strategie 

obce, srdečnost a zapojení všech občanů do dění v obci, harmonické zapojení všech 

generací i nových obyvatel do života obce, aktivní činnost a zapojení dětí a mládeže 

do sportovních aktivit, podpora zdravého životního stylu, vytváření podmínek pro 

aktivní využití volného času, využívání dotačních prostředků k rozvoji obce a 

vytváření podmínek pro výstavbu nových rodinných domů.“ 

 

Všichni zainteresovaní si mohli na pár dní oddechnout a načerpat energii potřebnou 

pro prezentaci Hněvotína v celostátním finále soutěže Vesnice roku. 1. září nebylo 

totiž jen dnem zahájení nového školního roku, ale i dnem, kdy do obce přijela na 4 

hodiny komise tohoto finále. Byl to horký den doslova i obrazně. Pečlivě sestavený 

harmonogram byl zpočátku dodržován. Přivítání, vystoupení mažoretek, prohlídka 

výstavy v sále kulturního domu s výkladem místostarosty Miloslava Antla i 

starosty Jaroslava Dvořáka — členové komise se zajímali o vše. K prvnímu zdržení 

došlo při návštěvě klubovny Vlčat. Především muži se vyptávali dětí, zkoušeli je 

ze znalostí myslivosti a obdivovali jejich výsledky v soutěžích. Poblahopřáli Filipu 

Klvaňovi, který v roce 2016 dosáhl vynikajícího úspěchu — zvítězil v národním 

kole soutěže O zlatou srnčí trofej.  Prezentace pak pokračovala vystoupením 

skupiny BABA, tanečního páru Kolářová-Voráč a scénkou o petici Hněvotínských, 

následovala prohlídka centrální části obce, sběrného dvora, nových firem na okraji 

obce, prezentace spolku ProVás, Fit stezky, sportovního areálu. Vše v rychlém 

sledu, protože stanovený čas do 18 hodin nesměl být překročen. Celé odpoledne 

bylo pro aktéry na jednotlivých stanovištích velmi náročné, možná se někde 

objevila i tréma, ale bylo patrné, že všem jde o co nejlepší výsledek. 
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Jak jsme dopadli? Na výsledek se čekalo až do 17. září, dne národního finále a 

vyhlášení výsledků. Konalo se v Luhačovicích. Kdo chtěl být u toho, mohl se vydat 

společně s dalšími zájemci autobusem, který odjížděl od obecního úřadu. Nálada 

před odjezdem i během cesty byla výborná, všichni byli plni očekávání. 

Každý z finalistů měl na lázeňské kolonádě možnost představit svou obec. 

Návštěvníci a fanoušci si mohli vybrat z různých propagačních materiálů, ale 

největší zájem byl o gastronomické speciality — výborné koláče, buchty, beleše, 

likéry, pivo. Jestli vás napadla otázka, čím se pochlubili Hněvotínští, odpověď je 

jednoduchá — tvarůžky. Na tvarůžkovou pomazánku stála fronta a zastupitelky 

Naďa Krejčí a Pavla Hluší spolu s pomocnicí Danou Dostálovou měly co dělat, aby 

to zvládly ke spokojenosti jedlíků. S přibývajícím časem ubývalo u stánků lidí a 

přibývalo mírné nervozity a napětí. Protože celé akci nepřálo počasí, po mnoha 

teplých a slunečných dnech, rozhodli organizátoři, že slavnostní vyhlášení se 

uskuteční v hotelu Elektra, kam se ale vešlo méně diváků. Ti v úvodu obdivovali 

vystoupení dětského folklorního souboru a pak už následoval oficiální program. 

Přítomni byli také ministryně pro místní rozvoj Karla Šlechtová, ministr 

zemědělství Marian Jurečka, zástupci Programu obnovy a rozvoje venkova a 

samozřejmě členové hodnoticí komise. Vítězem se stala obec Kašava ze Zlínského 

kraje, na 2. místě skončil Prysk z kraje Libereckého a 3. místo obsadily Kozojídky 

z Jihomoravského kraje.  

 

I když jsme nedosáhli na stupně vítězů, spokojenost s účastí v této soutěži je velká. 

Oceňujeme zapálení, s jakým se zastupitelé, členové jednotlivých organizací, ale i 

další občané podíleli na všem, co s účastí souviselo. 

 

V září nezačal jen nový školní rok, rozběhl se i taneční kurz pro dospělé. Každou 

neděli v podvečer jej v sále kulturního domu vede taneční mistr Pavel John. 

Přihlásilo se 27 tanečních párů, které byly rozděleny do dvou skupin. 

 

Ani letos nechyběla posádka Hněvotínských draků na tradiční soutěži O pohár 

obce Skaličky. Skvělým výkonem v kategorii Týmy přátel si nejprve zajistili účast 

v pětičlenném finále. Teprve cílová fotografie rozhodla o tom, že pro naše 

závodníky zůstalo nepopulární 4. místo. I tak je to skvělý výsledek. 
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7. a 8. října se konaly volby do krajských zastupitelstev. V seznamu voličů obce 

Hněvotín bylo zapsáno 1352 osob, hlasovalo 437, z toho bylo 429 hlasů platných. 

Volební účast byla 32,32 %. Nejvíce hlasů získalo v Hněvotíně hnutí ANO – 136, 

dále 65 hlasů bylo pro ČSSD, 49 pro ODS, 33 pro KSČM, 33 získali Starostové 

Pro Olomoucký kraj a 25 mělo TOP 09. Hněvotínští voliči odevzdali hlas celkem 

18 stranám, či volebním uskupením.   

 

11. listopadu se v sále kulturního domu opět setkali senioři. Pořadatelé si 

pochvalovali, že akce je stále oblíbenější. Úvod patřil jubilantům, kterým 

zastupitelé pogratulovali a předali dárek. V programu vystoupila děvčata ze 

základní školy a přidaly se i členky skupiny BABA. Samozřejmě nechybělo 

občerstvení, hudební doprovod skupiny Naostro a oblíbené pěvecké vystoupení 

členů zastupitelstva – Nadi Krejčí, Pavly Hluší a Miloše Antla. 

19. listopadu byli v obřadní síni obecního úřadu přivítání noví občánci. Pozvání 

dostalo 8 rodin, dvě se omluvily. Do Pamětní knihy byli zapsáni čtyři chlapci a dvě 

děvčata. 

 

Rok se blížil ke konci a prosinec, i přes jisté uklidnění, byl opět plný akcí. Už 2. 

prosince se sál kulturního domu zaplnil dětmi, které si čekání na Mikuláše prožily 

na karnevalu. Připraveny byly i různé hry, písničky a nechyběla možnost zatančit 

si. Krátce po skončení se všichni přesunuli před kulturní dům, kde bylo již všechno 

připraveno ke slavnostnímu Rozsvěcování vánočního stromu. Akce se každoročně 

těší velkému zájmu, ani letos si velké množství občanů nenechalo ujít možnost 

naladit se v předvánočním čase, setkat se s přáteli, ochutnat dobrý punč, bramborák 

a další pochoutky. 

 

Od pátku 23. prosince byl v kostele sv. Leonarda vystaven betlém, který zhotovili 

členové spolku ProVás. Prohlédnout si ho mohli i ti, kteří se na Štědrý den účastnili 

dětské mše a při této příležitosti si mohli odnést i Betlémské světlo. 

 

Rok 2016 končil. Byl pro obec jedním z nejúspěšnějších v její historii. Vesnice se 

rozrůstá, spousta míst se změnila k nepoznání, ale především je vidět, že se vedení 

obce může spolehnout na členy zájmových organizací, kteří přicházejí s dalšími a 

dalšími nápady. Díky tomuto nadšení a ochotě obětovat volný čas se podařilo 

Hněvotínu získat titul Vesnice roku Olomouckého kraje 2016 a účast v celostátním 

finále je dokladem toho, že Hněvotín mezi nejlepší vesnice patří.    
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Počasí 
 

Leden  

Teploty se pohybovaly kolem 0ºC, až ve druhé polovině měsíce mírně sněžilo a 

noční teploty klesaly až k -12ºC. Na Šumavě bylo 22. ledna naměřeno -35ºC. 

 

Únor 

Začátek měsíce přinesl teploty kolem 6ºC, bylo slunečno, ale foukal silný vítr. Od 

18. 2. pršelo a přeháňky vydržely až do konce měsíce. 

 

Březen 

Opět pršelo, teploty byly mírně nad nulou. 

 

Duben 

Počasí bylo bez výraznějších výkyvů. 

 

Květen 

Především 2. polovina byla velmi teplá, teploměr ukazoval 24°C, poslední 3 dny 

velmi horko. 

 

Červen 

Po celý měsíc bylo horko, teploty přes 26°C. 

 

Červenec 

Vedro udeřilo, ve stínu ukazoval teploměr 31°C. Na jižní Moravě zaznamenali 

rekordních 36°C. Od 12. následovalo šest dní, v nichž jsme si od vedra odpočinuli, 

dokonce jsme se dočkali i deště. Závěr července byl znovu až nepříjemně horký, 

teploty přes 30°C byly pravidelné. 

 

Srpen 

V úvodu měsíce bylo oblačno, ale vysoké teploty trvaly. Za zmínku stojí výkyv 

z 11. srpna, kdy v pražském Klementinu naměřili 10°C, což byl nejstudenější 

srpnový den od 19. století. Závěr měsíce jsme si opět užívali horka. 

 

Září 

Vysoké teploty — 26°–28°C — pokračovaly, 9. září byly na 28 pozorovacích 

stanicích naměřeny rekordy, v Řeži u Prahy to bylo 31,8°C. Ochladilo se až po 17. 

září. 
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Říjen 

Deštivé a větrné počasí vydrželo až do 17. října. Pak následovaly mlhavé a sychravé 

podzimní dny, ve kterých panuje „vlezlá“ zima. A protože žijeme na Hané, stojí za 

to uvést výraz „osohlena“, kterým Slovník hanácký označuje stav, kdy co nevidět 

„začnó padat h…a s háčkama“. 

 

Listopad 

Dočkali jsme se ranních mrazů, poprvé sněžilo v noci 15. listopadu, sněhová 

pokrývka však vydržela jen jeden den. Sněžit začalo až na konci měsíce. 

 

Prosinec 

Netypické teploty mírně nad nulou, nesněžilo. Vánoc se sněhem nebo na sněhu 

jsme se opět nedočkali. Zato po 37 letech sněžilo na Sahaře — 22. prosince.  
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Seznam zkratek  

 
AC (Sparta) Athletic Club 
ČR              Česká republika 

ČSSD         Česká strana sociálně demokratická 

ČTK           Česká tisková kancelář 

ČČK           Český červený kříž 

ESO            Evropská jižní observatoř (angl.) 

EU              Evropská unie 

 

IMK            Iniciativa Martina Konvičky 

IT                Informační technologie 

ISBN          označení číselným kódem pro jednoznačnou identifikaci 

knižního 

                   vydání 

 

KDU-ČSL  Křesťanská a demokratická unie Československá strana  

                    lidová 

KSČM        Komunistická strana Čech a Moravy 

Mons.          Monsignore 

MS              Místní sdružení (ČČK) 

MŠ              mateřská škola 

 

ODS           Občanská demokratická strana  

OSN           Organizace spojených národů 

SKI              skupinová integrace 

s.r.o.            společnost s ručením omezeným 

ŠJ                školní jídelna 

TJ FC          Tělovýchovná jednota Football Club 

 
ZŠ               základní škola 

z. s.             zapsaný spolek  
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Seznam příloh ke kronice za rok 2016 
 
1. Statistické výkazy ke dni 31. 12. 2016  

    * Statistika pohybu obyvatel 

    * Věkové složení obce 

    * Narození (sestava bez rodných čísel) 

    * Úmrtí 

 

2. Sada hlasovacích lístků Volby do zastupitelstev krajů 7. a 8. října 2016 

 

3. Propagační materiály k soutěži Vesnice roku 

    * Charakteristika obce a historie v datech 

    * Village characteristics and history in dates 

    * Charakteristik der Gemeinde und Geschichte in Daten 

    * Vesnice roku – brožura finalisté soutěže 

    * Soutěž Vesnice roku 2016 v Olomouckém kraji – brožura 

    * Pohlednice Hněvotína z roku 2016 2ks 

    * Plán prezentace obce 1. září před celostátní komisí v soutěži 

 

4. Propagační materiály k jednotlivým akcím v roce 2016 

    * Zahájení turistické sezony 26. března 2016 – Muzeum kočárů Čechy pod  

       Kosířem 

    * 65 let TJ FC Hněvotín 

    * Pivní slavnosti – Sbor dobrovolných hasičů 

    * Benefiční koncert u příležitosti získání titulu Vesnice roku Olomouckého  

       kraje 

    * Setkání důchodců 

    * Programy k divadelním představením Babička v trenkách a Revizor 

    * Program Vánočního koncertu duchovní hudby 

 

5. Ostatní materiály 

    * Fotokopie tiskovin firmy Josef Endl & ASohn, Nebotein bei Olmütz 

 

6. Fotodokumentace života v obci - 2016 

 

 

 

Pozn. Přílohy uloženy v archivu Obecního úřadu Hněvotín. 
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Závěr 

 
Žijeme v době, kdy jedna událost stíhá druhou, a mnohdy máme tendenci dívat se 

a posuzovat dění kolem nás spíš skepticky, vývoj ve společnosti nevidíme příliš 

příznivě. 

 

Pro Hněvotín a jeho obyvatele byl však rok 2016 jedním z nejúspěšnějších 

v historii. Daří se upravovat veřejná prostranství, vytvářet lepší podmínky pro 

činnost školských zařízení, nabízet občanům větší možnosti sportovního vyžití. 

Vyvrcholením několikaletého úsilí bylo vítězství v soutěži Vesnice roku 

Olomouckého kraje 2016.  

 

Zachytit události roku na stránkách kroniky je náročné. Přes veškerou snahu se 

kronikářka nemůže zúčastnit všech akcí, a proto se využívá informací, které jí 

poskytnout členové zastupitelstva, funkcionáři jednotlivých společenských 

organizací a spolků. Všem jim patří moje poděkování za ochotu i dodržení termínů. 

 

 

Jaroslava Bajgarová, kronikářka 
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Kronika obce Hněvotín za rok 2016 obsahuje 47 stran. 

 

 

 

 

 

Zápis do kroniky obce Hněvotín schválil starosta obce Ing. Jaroslav Dvořák 

dne 25. června 2017. 
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